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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

گرانی لبنیات با چراغ سبز دولت
روزنامه جهان صنعت

این روزنامه درباره گران شــدن چندباره لبنیات در دولت یازدهم نوشت: 
هفته گذشته صنایع لبنی با برگزاری یک نشست خبری اعلام کردند افزایش 
نرخ خرید شــیرخام آغاز شده است اما برای رعایت حال مصرف کنندگان تا 

پایان ماه رمضان اقدامی برای افزایش قیمت لبنیات نخواهند داشت.
بعد از کشــمکش های بســیار درباره افزایش قیمت شــیرخام و ناتوانی 
کارخانه هــا از پرداخت این مابه التفاوت و نداشــتن اعتبار مالی دولت برای 
کمک به این صنف ســرانجام تصمیم به افزایش قیمت لبنیات گرفته شــد 
تا باز هم بار این گرانی به دوش مردم بیفتد این تصمیم درحالی اســت که 
وزارت بهداشت بارها اعلام کرده است سرانه مصرف لبنیات در ایران به خاطر 

گرانی لبنیات پایین است.
امــا از قــرار معلوم و در حالی که دولت  قبل از ماه رمضان به مردم وعده 
داده بــود که قیمت لبنیات نه تنها افزایــش نمی یابد بلکه تا 15 درصد هم 
تخفیف می خورد اما می بینیم که مســئولان دولتی نتوانستند به وعده خود 
عمــل کنند و در حالی که یک هفته از ماه رمضان می گذرد دولت به گرانی 

دوباره لبنیات رای مثبت داد.
آب پاکی وزیر صنعت روی دست تولید کننده ها!

روزنامه اعتماد
اعتمــاد از کوتاه آمدن وزیر صنعت در ماجــرای یارانه تولید خبر داد و 
نوشــت: »دیگر در مورد یارانه نپرسید. در کاسه دولت از درآمد نفت چیزي 
نمانده است که بخواهد به یارانه تولید اختصاص دهد. نداشتند که بدهند اگر 
چیزي بدهند ما پیگیریم و به واحدها تخصیص مي دهیم.« اینها بخشــي از 
صحبت هاي دیروز محمدرضا نعمت زاده، وزیر صنعت، معدن و تجارت دولت 
یازدهم است که در جمع خبرنگاراني که به بهانه روز صنعت و معدن گرد هم 
آمده بودند، عنوان شد. ماجراي یارانه تولید و کشمکش میان وزارت صنعت 
و سازمان مدیریت براي تایید و تکذیب پرداخت و عدم پرداخت یارانه تولید 
چند ماهي است که به یکي از خبرهاي حوزه صنعت مبدل شده است و هر 
روز خبر جدیدي در این مورد به گوش مي رسد. اما گویا انتقادات به این روال 
در بدنه هیئت دولت موجب شده تا هر دو طرف موضع سکوت و میانه روي 
را برگزیده و با شرایط موجود خود را تطبیق دهند. به گونه اي که محمد رضا 
نعمت زاده که تاکنون بارها در مورد عدم پرداخت یارانه ها به بیان صحبت هاي 
خاصي پرداخته بود روز گذشته روالي نو از خود نشان داد و به جاي انداختن 
توپ یارانه در میدان سازمان مدیریت و محمدباقر نوبخت، خود صورت مسئله 
پرسش همیشگي یارانه تولید را پاك کرد و خطاب به خبرنگاران گفت: »دیگر 
در مورد یارانه نپرسید.« وي البته پیش از آن توضیحاتي را داد تا خبرنگاران 
وي را به سکوت در مقابل سازمان مدیریت و برنامه ریزي متهم نکنند. وي در 
این باره گفت: »دولت قبل، سهم ۳۰ درصدي تولید از یارانه ها را براي تولید 
در نظر گرفته بود بدون آنکه، محاسبه دقیق درآمدهاي حاصل از هدفمندي 
یارانه ها صورت بگیرد، ولي در نهایت اولویت به پرداخت یارانه نقدي داده شد. 
در دولت یازدهم نیز مسئولان مجبور به ادامه روال دولت قبل شدند و در کنار 
آن 1۸۰۰ میلیارد تومان از درآمد یارانه ها به بخش سلامت اختصاص یافت.« 
ایــن وزیر کهنه کار صنعتي البته تاکیــد کرد: »چیزي ته  دیگ یارانه ها باقي 
نمانده که به بخش هایي مانند صنعت برســد. البته در این میان 5۰ میلیارد 
تومان یارانه تولید به جوایز صادراتي اختصاص یافته که با رویکرد تخصیص 
به صادرات خدمات فني و مهندسي است. ۸5 میلیارد تومان یارانه سوخت به 
کارخانه هاي سیماني مازوت سوز و 1۰ میلیارد تومان براي بازسازي کارخانه 

قند دزفول اختصاص یافته است.«
بی اعتمادی مردم به آمار کاهش تورم 

روزنامه مردم سالاری
 مردم ســالاری که به عنوان  روزنامه حامی دولت شــناخته می شود به 
آمارهــای دولت و بی اعتمــادی مردم به آنها پرداخته و با برجســته کردن 
بی اعتمادی مردم به این قبیل آمارها نوشته: وقتي سخن از کنترل نرخ تورم 
در اینجا و آنجا در محافل عمومي )جمع دوستان، تاکسي ، اتوبوس، مترو و...( 
در این یکي دوسال مي شود، با نوعي بدگماني آزاردهنده رودررو مي شویم...

 به عبارت دیگر، بســیاري از شهروندان کاهش تورم را دراین چند ماهه 
بیشــتر ترفند »روابط عمومي« دولت مي دانند و به آمارهایي که از ســوي 
نهادهاي آماري ارائه مي شود چندان اعتماد و اعتنایي ندارند! بي اعتمادي برخي 
شهروندان به یکي از دستاوردهاي بزرگ دولت ریشه در دو علت اساسي دارد. 
نخست اینکه: به سبب فقدان آگاهي سیاسي وکم اطلاعي از روند جاري 
امــور و از کار افتادگي نهادهایي همانند »حزب« که نقش آموزش و پرورشِ 
آگاهي سیاســي شهروندان را بر دوش دارند، بســیاري از شهروندان چه در 
شــهر بزرگي همانند تهران و چه در ســایر شهر ها و گوشه هاي دیگر کشور 
درك درستي از مفهوم »تورم« ندارند وآن را با کاهش ناگهاني قیمت ها یکي 
مي گیرند و چون تاثیر ملموس و فوري در زندگي شان ندارد، از آن با بي تفاوتي 

و گهگاه با سوءظن مي گذرند.
 احزاب سیاســي که کارکرد بنیادین شان آموزش سیاسي به شهروندان 
اســت، مي توانند در صورت خلاص شدن از زنجیرهاي بروکراتیک و سیاسي 
که به دست و پاي شان بسته شده، این وظیفه را بر عهده بگیرند و سطح بحث 
سیاسي را در میان شهروندان بالا بکشند و دست کم از میزان بي تفاوتي ها و 

بدگماني ها بکاهند! 
دوم اینکه: در کشورما موسسات آماري و نهادهایي که وظیفه ارائه اطلاعات 
اقتصادي را به شــهروندان دارند، همواره طفیلي دســتگاه دولت بوده اند و از 
اســتقلال عمل کافي که لازمه به کار گرفتن روش هاي آماري ســنجیده و 
بي طرفانه بوده است، محروم بوده اند. هم از این رو، بیشتر اطلاعاتي که از این 
دست ســازمان ها به بیرون درز مي کند، آغشته به امیال سیاسي این جناح 

وآن جناح سیاسي بوده است، و با واقعیت هاي جاري فاصله داشته است... 
حاصل اینکه در کشــور ما به ســبب نابالغي احزاب و ناتواني در آموزش 
سیاسي شهروندان و از سوي دیگر، عدم استقلال نهادهاي آماري از نهادهاي 
سیاسي، بي اعتمادي به آمارهاي اقتصادي دولت همچنان مستدام خواهد بود 
و به نظر نمي آید با گفت وشنود هایي که در وسایل نقلیه عمومي  و یا در جمع 
دوروبري ها درمي گیرد، بتوان دیوار بلندي که میان آمارهاي اقتصادي و اعتماد 

برخي شهروندان کشیده شده است را اندکي کوتاه کرد!
سیاست هاي اقتصادي دولت، تبلیغاتي است

روزنامه آرمان
روزنامه حامی دولت آرمان، از قول محمدقلي یوســفي نوشته: دولت از 
یــک طرف مي گوید من بودجه ندارم ولــي از طرف دیگر هزینه هاي زیادي 
بابت ســمینار ها و کنفراس ها مي دهد و ولخرجي هاي گسترده اي در رابطه با 
وجوهي مي کند که تبلیغي هستند. به خصوص بخش هاي تولیدي را نادیده 
گرفتــه و به بخش هاي خدماتي و تجــاري مي پردازد. این اقتصاددان با بیان 
اینکه صحبت هایي که راجع به یارانه تولید شده است و ادعاهایي که به تازگي 
معاونت صنعت و معدن و تجارت بیان کرده اند درحد وعده است، ادامه مي دهد: 
اگر رنگ عمل هم به خود بگیرند نسبت به کل خرج هاي دولت ارقام ناچیزي 
هستند. در واقع دولت به هزینه هاي غیرمولد اهمیت زیادي مي دهد و این در 

واقع از جیب بخش هاي تولیدي گرفته مي شود.

اقتصاددرآینهرسانهها

قیمت بازارنوع سکه
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دانشگاه  علمی  هیئت  عضو 
تهران گفت: در دو سال اخیر هیچ 
برنامه اقتصادی از دولت یازدهم 
دولت  اقتصادی  رویکرد  ندیدم. 
ساختاری  تعدیل  همان  یازدهم 
بوده و مبتنی بر آموزه های بازار 

آزاد است.
به گزارش نســیم، سبحانی در 
خصوص عملکــرد دولت یازدهم در 
2۳ ماه اخیر اظهار داشــت: در این 
مدت تغییری نســبت به دولت قبل 
ایجاد نشــده اســت و تنها می توان 
گفت: اقتصاد با تأمل بیشتری نسبت 

به سابق کار خود ادامه می دهد.
وی سیاســت دولت را مبتنی بر 
بازار آزاد دانســت و خاطرنشان کرد: 
سیاست اصلی دولت همان رویکردی 
است که در دولتهای قبل به خصوص 
در دولت دهم وجود داشــته است، و 

در واقع همان سیاستها با رویکرد بازار 
آزاد و تعدیل ساختاری دنبال می شود.

این اقتصاددان افزود: سیاست های 
اقتصادی که دولتمردان تدبیر و امید 
در پیش گرفته اند، متناسب با شرایط 
امروز ایران نیســت، زیرا برای تولید 
هزینه آور بــوده و بــرای بازرگانی 
و تجارت ســودآور اســت و تبعات 

اجتماعی خاص خود را دارد.
سبحانی بیان کرد: اتفاق متفاوتی 
در این دولت درعرصه سیاست گذاری 
نســبت به دولت قبل رخ نداده است 
که شــاخص باشــد و بتوان درباره 
آن صحبت کــرد، تنها در یک طرح 
اقتصادی اجتماعی به نام بیمه سلامت 
یک اتفاقی شروع شده، که البته دولت 
باید امکان استقرار آن را فراهم کند، 
چون شــروع آن یک بحث اســت و 

استقرار آن یک بحث دیگر است.

وی عنــوان کــرد: ارزیابی هــا 
ازعملکــرد دولتها بایــد معطوف به 
تغییر در سیاستها شود، ولی در حال 
حاضــر تغییری در سیاســتها اتفاق 

نیفتاده که قابل ارزیابی باشد.
ســبحانی در پاسخ به این سؤال 
که آیا دولت حل مشکلات اقتصادی 

را بــه نتیجه مذاکرات گــره زده یا 
خیر عنوان کرد: دولت اگر برنامه ای 
داشت تا الان که 2۳ ماه گذشته اعلام 
می کرد، اما خودشان ادعا می کنند که 
حل مشکلات اقتصادی را به مذاکرات 
پیونــد نزدند، ولی دلیلی برای اثبات 

حرف خود ندارند.

وی با انتقــاد از دو بودجه ای که 
در دو سال گذشــته، دولت یازدهم 
تدوین کرده تصریــح کرد: عملکرد 
اقتصــادی دولت را بایــد از مواردی 
که در صحنه عمــل می بینیم مورد 
بررسی قرار دهیم، بنابراین وقتی دو 
بودجه ای کــه دولت به مجلس داده 
را بررسی می کنیم، متوجه می شویم 
که این بودجه ها، بودجه های کارآمدی 
نبوده وخیلی سنتی و بر پایه مبانی 
غلط علمی مانند 25 سال گذشته بنا 

نهاده شده است.
عضو هیئت علمی دانشگاه تهران 
در پاسخ به این سؤال که چرا بعد از 
گذشت دو سال، دولت هنوز استراتژی 
مناسبی در اقتصاد ندارد، عنوان کرد: 
دولت این توجیــه را دارد، که وقتی 
سرکار آمده است برنامه پنجم در حال 
اجرا شدن بوده، بنابراین ادعا می کند 

قصد دارد بخشی از برنامه های خود را 
در لایحه برنامه عملیاتی کند.

سبحانی در خصوص عمل دولت 
به وعده های خود در زمینه اقتصاد با 
وجود گذشــت دو سال تصریح کرد: 
دولت برای عمل به وعده هایش باید 
از طریــق اعطای لایحه به مجلس و 
قانون عمل کند، درعین حال برخی 
از دولتمردان ادعا می کنند که لایحه 
خروج از رکود در راستای برنامه های 
آنها بوده اســت، ولــی در این لایحه 
هم چیز جدیدی دیده نشــده که در 
قوانین قبلی به طــور متفرقه وجود 

نداشته باشد.
وی بیان کــرد: در مجموع باید 
گفت دولت یازدهم وضع گذشــته را 
اندکی با تأمل بیشــتر جلو می برد، 
نمی توان به عملکرد دولت نمره داد 

چون هنوز کاری انجام نداده است.

حسن سبحانی: هیچ برنامه اقتصادی از دولت یازدهم ندیدم

اداره اســتاندارد  مدیرکل 
استان تهران اعلام کرد پروانه 
کاربرد علامت استاندارد چهار 
ابطال شــده  غذایی  فرآورده 

است.
مسلم بیات در این زمینه گفت: 
پروانــه کاربرد علامت اســتاندارد 
فرآورده های ســوپ نیمه آماده با 
نام تجارتی »هاتی کارا«، نوشیدنی 
میوه ای بدون گاز )پرتقالی، مخلوط 
میــوه، هلو و آناناس( با نام تجارتی 
نوشیدنی  اکســل«،  بهشاد  »الوها 
میوه ای بدون گاز )پرتقالی، مخلوط 
میوه هلو، آناناس، آلبالو و انگور( با 
نام تجارتی »کلیــج آس« و  نکتار 
آلبالو با نــام تجارتی »بهتک« در 
جلســات کمیته علائم خرداد ماه 

اداره کل اســتاندارد تهران ابطال 
شده است.

وی همچنیــن از توقیف بیش 
از ۳ هزار بطری دوغ غیر استاندارد 
در تهران خبر داد و گفت: دوغ های 
توقیف شــده در واحد تولیدی در 
صفادشت و شهرك صنعتی دهک 
شناسایی شــده و مجوز استاندارد 

نداشته است.
به گفته مســلم بیــات، دوغ 
غیراستاندارد با نام تجارتی »دهک« 
در جریــان نظارت کارشناســان و 
بازرســان اســتاندارد بر واحدهای 
تولیدی شناسایی شده و با متخلفان 
این واحدها برخورد قانونی خواهد 

شد.
همچنین در مــاه جاری برای 

1۰ فــرآورده دوغ با نــام تجارتی 
»نمو«، سوســیس و کالباس 4۰ 
تا 6۰ درصد گوشــت قرمز و مرغ 
با نام تجارتی »کالیس«، شــکلات 
شــیری با نام تجارتی »آچاچی«، 
روغن کره در بســته بندی قوطی 
فلــزی با نام تجارتــی محصولات 
بســتی حصیری  غذایی »11۰«، 
وانیلی، شیر خشک بدون چربی با 
نام تجارتی »کالین«، پودر آب پنیر 
انعقادی با نام تجارتی »کالین«، آب 
آشامیدنی در بسته بندی  PET با 
نام تجارتی »هنزا«، آبمیوه ترش در 
بسته بندی شیشه ای با نام تجارتی 
»کوهــک« و زعفران با نام تجارتی 
»به آفرین« شــهرت پروانه کاربرد 
علامت استاندارد صادر شده است.

علامت استاندارد 4 فرآورده غذایی باطل شد

یک اســتاد اقتصاد دانشگاه 
گفت: جریان انحصارگر و رانت خوار 
سازندگی  دولت  اقتصادی  مولود 

است.
بیژن عبدی استاد اقتصاد دانشگاه 
در تبییــن فاصلــه گفتمانــی بین 
انقلاب  رهبر  اقتصــادی  دیدگاه های 
اســلامی و دیدگاه های اقتصاد غربی 
گفت: این مقوله بسیار مفصلی است 
و مربــوط بــه دولت فعلــی یا دولت 
گذشــته نیســت. در واقــع از بعد از 

جنگ تحمیلی که دوران ســازندگی 
شــروع شــد؛ طیف فکری روی کار 
آمدند که عنوان هــای مختلفی مثل 
نیــاوران،  نیویــورك، مکتب  مکتب 
نئوکلاسیک ها به آنان اطلاق می شد. 
این جریان شعارهای زیبایی همچون 
دولت حداقلی، آزادی اقتصادی، رقابت 
اقتصــادی، تعدیل اقتصادی و اقتصاد 
بــازار و این ها را مطــرح کردند؛ اما 
جریانــی را در اقتصاد پیش بردند که 
درنهایت منجر می شــود به حاکمیت 

جریان انحصارگر و رانت خوار که به اسم 
بازار از طریق رانت ثروت اندوزی کردند.
وی افزود: ایــن جریان از آن روز 
تاکنــون در همه دولت ها بوده و تفکر 
غالب اقتصاد کشور شده است. چه در 
دولت سازندگی چه در دولت اصلاحات 
چه در دولــت عدالت و چه در دولت 

فعلی این روند تغییری نکرده است.
عبدی اظهار داشــت: این جریان 
نــوع نگاهش بــه مقوله های مختلف 
اقتصــادی تفــاوت بنیادین بــا نگاه 

مقام معظم رهبری بــه اقتصاد دارد، 
نگاه رهبری به اقتصاد مقاومتی است. 
چیزی کــه رهبــری فرمودند نقض 
سخنان اینهاست که تمسک می کنند 
به دیدگاه های نئوکلاسیک و فریدمنی 
در اقتصاد یا حتی دیدگاه های کینزی، 
زیرا این دید گاه های غربی تفاوتی در 

ماهیت ندارد.
این اســتاد دانشــگاه افزود: در 
حقیقت ما نیاز به راهکارهای جدیدی 
در ساختارها، گفتمان سازی، قوانین و 

رویه های جاری داریم و باید در همه 
این ها تجدید نظر اساســی بشود، تا 
در نهایت به اصــل اقتصاد مقاومتی 

عمل شود.
این کارشناس اقتصادی در پاسخ 
به این سوال که آیا رسیدن به مطلوب 
واقعی در اجــرای اقتصاد مقاومتی با 
اقتصاد غربی  از روش های  اســتفاده 
شدنی است، گفت: یکی از ضعف های 
جدی ما این بوده که در مورد طراحی 
مدل اقتصاد کار نکردیم. اگر این کار 

شــده بود الان باید در اجرای الگوی 
اســلامی ایرانی، پیشرفت های زیادی 
داشــتیم. عبدی در پایان تاکید کرد: 
روی این مساله کار نشده، اما بدان معنا 
نیست که راهکار ندارد. در واقع اگر ما 
سه مســاله مالکیت، عدالت و دخالت 
دولت را بتوانیم در مکتب اسلام با همه 
حدود و ثغورش، از دو مکتب لیبرالیسم 
و سوسیالیسم تفکیک کنیم؛ مقدمات 
شکل گیری مدل و سیستم اسلامی هم 

فراهم می شود.

بیژن عبدی:

جریان انحصارگر و رانت خوار
 مولود اقتصاد دولت سازندگی است

عضو هیئت نمایندگان اتاق 
بازرگانی ایران از انعقاد قرارداد 
تعرفه ترجیحی با ترکیه به شدت 

انتقاد کرد.
بــه گــزارش فــارس، محمود 
نجفی ســهی در پاســخ به اینکه 
برخی معتقدند، قاچــاق و واردات 
بی رویه صنایع داخل را به تعطیلی 
کشانده، اظهار داشت: قاچاق کالا و 
واردات بی رویه پدر صنعت و تولید 
را درآورده اســت، البتــه جدای از 
آنکه قاچــاق به تولید ضربه زده، با 
انعقاد تعرفه ترجیحی و کاهش 4۰ 

درصدی تعرفه واردات برای ترك ها 
رسما قاچاق رسمی هم وارد کشور 

می شود.
وی ادامــه داد: اگــر تــا الان 
چینی ها نصف بازار را گرفته بودند، 
بقیــه آن را هم در حوزه های لوازم 
خانگی، لوازم بهداشتی، ساختمانی، 
برقــی و خودرو دو دســتی تقدیم 

ترك ها کرده ایم.
بازرگانی  اتــاق  رئیــس  نایب 
ســمنان به این نکته اشاره کرد که 
اگر سری به بازارهای بورس قطعات 
خودرو، لوازم یدکی،لوازم ساختمانی 

پایتخت بزنید، متوجه می شوید که 
فروشــندگان فقط جنس چینی و 
ترك را به شــما ارائــه می کنند و 
خبری از تولید ایرانی نیست، که اگر 
هم باشد، فروشنده رغبت چندانی 

برای ارائه آن ندارد.
عضو ســابق کمیسیون صنایع 
ایــران تصریح کرد:  بازرگانی  اتاق 
آمارها می گوید 6۰ درصد قطعات 
بازار،  یدکی خــودرو موجــود در 
وارداتی است و قاچاق و واردات در 
فروشــندگان فرهنگی ایجاد کرده 
اســت که به دلایل مختلف حاضر 

نیستند، جنس ایرانی بفروشند.
وی این را هم گفت که اگر آمار 
شــهرك های صنعتی و آمار وزارت 
صنایع را با هم تطبیق دهید، متوجه 
می شــوید که بیــش از 5۰ درصد 
کارخانجــات یا خوابیده اند یا با 5۰ 

درصد ظرفیت کار می کنند.
نجفی ســهی خاطرنشان کرد: 
از یک طــرف تولیدکننده داخل با 
فشار تسهیلات بانکی، سازمان امور 
مالیاتــی، بیمه و حقــوق کارگران 
دست و پنجه نرم می کند و از طرف 
دیگر، با کاهش تعرفه واردات اجناس 

خارجی راه را برای رقبای خارجی 
هموار کــرده و در این میان، توقع 
داریم که تولید داخل حمایت شود.

وی به ذکر مطلبی که اخیرا در 
هیئت دولت اتفاق افتاده اشاره کرد 
و گفت: ظاهرا قــرار بوده تا لباس 
متحدالشکلی برای هیئت دولت تهیه 
شــود که انواع پارچه را برای نمونه 
در گوشه ای گذاشــته بودند. آقای 
وزیر صنعت می پرسند،  نعمت زاده 
آیا پارچه ایرانی در بین این پارچه ها 
نیســت؟ که در نهایــت یک یا دو 
مدل پارچه را از زیر پارچه ها بیرون 

می کشند و اغلب پارچه های موجود 
از هندوستان در برابر پول نفت وارد 

شده است.
وی افزود: وزن منسوجاتی که از 
هند برای تولید پوشاك وارد شده، 
معادل ۸۰۰ میلیون پیراهن مردانه 
اســت که اگر با حساب سرانگشتی 
4۰ میلیون مرد ایرانی ســالانه دو 
عدد پیراهن تولید داخلی بخرد، تا 
1۰ ســال آینده پارچه آن با همین 
واردات از هند موجود اســت، حال 
باید پرسید چه جایی برای ظرفیت 

تولید داخل گذاشته ایم.

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران:

تعرفه ترجیحی با ترکیه تولید داخلی را با مشکل جدی مواجه کرده است

رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار گفت: شرایط بازار سرمایه 

برای عرضه اولیه مناسب نیست.
به گزارش ایســنا، محمد فطانت 
در جمــع خبرنــگاران در خصوص 
نحوه اجرای بند ج سیاست های اصل 
44 قانون اساســی و عملکرد سازمان 
خصوصی سازی در سالروز این ابلاغیه 
گفت: در سال گذشته عرضه های خرد 
و غیربلوکی خصوصی ســازی در بازار 
رونق چندانی نداشت و این در حالی 
اســت که در خصوص عرضه بلوکی 
مشــکلی وجود ندارد زیرا سازوکار و 
امکانات آن نیز فراهم است.وی ادامه 
داد: در عین حال عرضه ســهام خرد 
توسط سازمان خصوصی سازی با توجه 

به شرایط بازار نیاز به هماهنگی های 
مختلفی دارد که باید هماهنگی کامل 
در بازار و ســازمان خصوصی ســازی 
انجام شــود تــا لطمه ای به بــازار و 
نقدینگی کمی که در بازار وجود دارد، 
نزند.رئیس سازمان بورس اعلام کرد: 
معتقدم عرضه های خصوصی سازی و 
بخشی از سهام شرکت هایی که باقی 
مانده سهم شان قابلیت عرضه دارد باید 
در زمان مناسب انجام شود زیرا فضای 
عرضه مجدد آنها به این زودی ها نیست 
بلکه بهتر اســت پــس از رونق بازار، 
تعادل مناســبی انجام شود زیرا قطعا 
در آن زمان قابلیت عرضه این ســهام 
ایجاد خواهد شد.فطانت از تغییر شکل 
اجرایی صندوق توسعه بازار خبر داد 

و گفت: با توجه به ابهامات و سوالات 
زیــاد در خرید و فروش این صندوق، 
از ایــن پس دارندگان و ســهامداران 
صنــدوق، مدیریت ایــن صندوق را 
برعهــده می گیرند.وی در پاســخ به 
ســوالی در خصوص سیاست سازمان 
بورس در مورد صندوق توســعه بازار 
گفــت: این صندوق در شــکل فعلی 
ابهامات و سوالات زیادی را در صورت 
فــروش و خرید ایجاد کــرده بود که 
ســازمان بورس به عنــوان متولی و 
ناظر صندوق در قــدم اول برای رفع 
ابهامات درخواست کرد تا این صندوق 
ســایت خود را فعال کرده و به وسیله 
آن معامــلات و عملیات را در اختیار 

مخاطبان قرار دهد.

رئیس سازمان بورس:

شرایط بازار سرمایه برای عرضه اولیه مناسب نیست

شرکت حمل و نقل ریلی رجا به مناسبت فرارسیدن ماه مبارک رمضان، 
تسهیلات و طرح های جدید تخفیف در بلیت قطارهای خود را در قالب 

طرح منزلت برای متقاضیان سفر اعلام کرد.
روابط عمومی رجا با اعلام این خبر افزود: بر این اساس از تاریخ ۸ لغایت 22 
تیرماه سال جاری، تسهیلات و تخفیف های ویژه بلیت قطارهای رجا در قالب های 

طرح منزلت برای سفر ارائه و اعمال می شود.
در طرح منزلت شرکت رجا، با توجه به اتصال سیستم فروش بلیت قطار به 
سامانه ثبت احوال کشور، متقاضیان با ارائه کد ملی و تاریخ تولد می توانند برای 

افراد بالای 65 سال بلیت قطار رجا با 25 درصد تخفیف دریافت کنند.
پیش از این نیز طرح تخفیف ویژه ماه مبارك رمضان شرکت رجا از اول ماه 

مبارك آغاز شده و تا 26 تیرماه ادامه خواهد داشت.
در طرح اعلام شده قبلی متقاضیان سفر با قطار برای اطلاع از لیست قطارهای 
مشــمول تخفیف و درصد تخفیف اختصاص یافته به صورت روزانه باید به لینک 

تخفیفات در سایت این شرکت به نشانی  www.raja.ir مراجعه کنند.
هموطنان گرامی برای کسب اطلاعات بیشتر در خصوص لیست مراکز فروش، 
برنامه حرکت قطارها، بهای بلیت و... می توانند با ســامانه اطلاع رسانی و ارتباط 
با مشــتریان رجا از طریق تلفن های 15۳9 )از تهران( و 55651415-۰21 )از 

شهرستان ها( تماس حاصل کنند.

شرکت رجا اعلام کرد
تخفیف 25 درصدی بلیت قطار
 برای مسافران بالای 65 سال

در پاسخ به پرسشی درباره گم شدن دکل حفاری دریایی، گفت: طرح این مسئله 
به این شکل بسیار جای تعجب دارد؛ مگر دکل حفاری خودکار است که گم شود.
وی توضیح داد: دکل حفاری دریایی حداقل 5۰ نفر خدمه دارد و جابه جایی 

آن تشریفات خاص و ویژه ای دارد و گم شدن یک دکل معنایی ندارد.
وزیر ســابق نفت تصریح کرد: باید توجــه کرد که وزارت نفت یک مجموعه 
حاکمیتی و کارفرمایی است و دکل های حفاری مربوط به شرکت های پیمانکاری 

است.
وی اضافه کرد: شرکت تأسیسات به عنوان پیمانکار شرکت نفت و گاز پارس 
در پارس جنوبی فعالیت می کند و براســاس آنچه مدیر عامل سابق این شرکت 
گفته است، یک فروند دکل حفاری خریداری شده و بخشی از پول آن را پرداخت 

کرده اند و ضمانت های لازم را نیز دریافت کرده اند.
 وی افزود: ظاهرا به دلایلی برای تحویل دکل به طرف ایرانی مشکلاتی ایجاد 
شده اســت که پرونده آن در دادگاه داوری بین المللی در حال رسیدگی است و 

به صورت همزمان دستگاه های نظارتی داخلی نیز مشغول پیگیری آن هستند.
قاسمی تاکید کرد: عملکرد شرکت های پیمانکاری که خود دارای شخصیت 
حقوقی مستقل، مدیر عامل، هیئت مدیره و مجمع عمومی هستند، به وزارت نفت 
ارتباطی نداشته است و در عین حال در آن زمان هیچ گزارشی درباره مشکلات 
این دکل یا وقوع تخلف در این پرونده به وزارت نفت ارســال نشــده است، تا ما 

نسبت به آن عکس العمل نشان دهیم.
ارجاع پرونده به قوه قضائیه

رئیس کمیسیون انرژی مجلس هم روز گذشته وضعیت این دکل را تشریح 
کرد و گفت: در حال حاضر پرونده این موضوع به قوه قضائیه ارسال شده و تیمی 

بر روی این پرونده کارمی کند.
علی مروی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به زوایای موضوع دکل حفاری گم 
شده اظهار داشت: هنگامی که قصد خرید این دکل وجود داشت گویا مبلغی را به 
واسطه ای دادند تا این کار انجام شود که متاسفانه دکل تحویل داده نشده است.

وی تصریح کرد:  در حال حاضر نیز تیمی بر روی این پرونده کار می کند که 
شــامل افرادی از سازمان بازرســی و تعدادی از دستگاههای نظارتی هستند که 
در حال حاضر در محل تاسیســات دریایی مستقرند تا بتوانند هر چه زودتر این 

مسئله را حل کنند.
شایان ذکر است، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در 
گفتگو با خبرگزاری دانشــجو با اشاره به خبری که تحت عنوان گم شدن دکل 
نفتی ایران منتشــر شده بود، اظهار داشت: پس از بررسی هایی که بعد از انتشار 
این خبر انجام شد متوجه شدیم که اصلا دکلی وجود نداشته است که گم شود.
علیلو افزود: این دکل توسط طرف ایرانی از کشور چین خریداری شده است اما 
از آنجایی که طرف ایرانی به تعهدات خود پایبند نبوده و قسط دوم آن را پرداخت 

نکرده است، این دکل اصلا به ایران ارسال نشده است تا گم شود.
وی در ادامه تاکید کرد: هر زمانی که طرف ایرانی قسط دوم خود را پرداخت 
کند، دکل به ایران فرستاده می شود مگر آنکه خلف وعده هایی از سوی طرف چینی 
رخ دهد که این موضوع دیگری است و در زمان خود مورد بررسی قرار می گیرد.
وی خاطرنشــان کرد: اطلاع رســانی اولیه در مورد این خبر ناصحیح بود و 
برخی از رسانه ها به دلیل برداشت اشتباه و یا موضوعات دیگر، خبر را به صورت 

نادرست انعکاس دادند.
گفتنی اســت از زمان اعلام این خبر، رسانه های زنجیره ای که از هر فرصتی 
برای تخطئه دولت قبل استفاده می کنند، به جوسازی درباره این موضوع پرداختند. 
بطوری که روز گذشته یکی از روزنامه های این جریان با استناد به خبر یک سایت، 
در تیتر یک خود از انتقال این دکل به خلیج مکزیک خبر داد! هر چند ممکن است 
پس از عدم اجرای تعهدات مالی طرف ایرانی این دکل به شرکت دیگری واگذار 
شــده باشــد، اما این گونه غلو کردن در پرداختن به خبری که هنوز در دستگاه 
قضایی مورد بررســی است جای ســوال دارد. به نظر می رسد بزرگنمایی و دروغ 
پردازی این قبیل خبرها از سوی رسانه های جریان خاص، برای تحت الشعاع قرار 

دادن جریمه چند ده میلیاردی ایران در قرارداد نفتی کرسنت است.
برخی کارشناسان معتقدند به نتیجه رسیدن شکایت ایران درباره تحویل نشدن 
دکل حفاری توســط چینی ها، منافع برخی را در داخل کشور به خطر می اندازد 
و همان هــا با به صف کردن روزنامه های زنجیره ای و ایجاد هیاهو و جو دروغین 
ســعی می کنند نقش اصلی پدرخوانده های مافیای نفتی در این پرونده را مخفی 
نگه دارند. اتفاقی که در پرونده کرسنت به نوع دیگری رقم خورد و فرجام آن تا 

کنون بیش از 4۰ هزار میلیارد تومان جریمه برای ایران شده است.

پاسخ وزیر سابق نفت به دروغ گویی رسانه های زنجیره ای

رستم قاسمی: دکل حفاری
خودکار نیست که گم شود!

معــاون ســازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
گفت: پوشاک و البسه در زمره 
قیمت گذاری  مشمول  کالاهای 
قیمت  و  نیست  این ســازمان 
براســاس عرضه  آن ها  فروش 
و تقاضــا و توســط واحد های 
تولیدی مربوطه تعیین می شود 
که سومین رتبه شکایات مردمی 

را در خصوص گرانی دارد.
به گزارش ایسنا، وحید مینایی 
در این خصوص اظهار داشت: بیش 
از دو دهه اســت کــه در قوانین و 
مقررات مربوط به تنظیم بازار، انواع 
پوشاك و البسه اعم از تولید داخل 
و وارداتــی به دلیــل کثرت تنوع، 
تغییرات مســتمر فصلــی و تعدد 
واحدهای تولیدی و توزیعی در زمره 

کالا های مشمول قیمت گذاری این 
سازمان نبوده است.

معاون کالا های ســرمایه ای و 
خدمات ســازمان حمایت به طرح  
این پرسش که چرا پوشاك داخلی 
علی رغم حمایت های تعرفه ای بالا و 
طولانی مدت و واگذاری نرخ گذاری، 
نتوانســته جایگاه خــود را در بین  
مصرف کنندگان داخلی پیدا کند؟ 
ادامه داد: چرا پوشاك در ایام خاص 
سومین رتبه شکایات و گلایه های 
مردمی را در خصوص گرانی به خود 

اختصاص می دهد؟
چرا تولیدکنندگان راه اعتلای 
صنعت پوشــاك داخلی که دارای 
فرهنگ کهــن و اصیــل ایرانی-
 اســلامی اســت را فقط ارتباط با 
نشــان های غربی می دانند و چرا 

تولید کنندگان به جای بکارگیری 
از نام و نشــان ایرانــی از برند ها و 
عناوین خارجی و جعلی جهت بالا 
رفتن تیراژ فروش محصولات خود 

استفاده می کنند؟

وی در ادامــه با تاکید بر اینکه 
چرا واحد های عرضه کننده پوشاك 
دست دوم به اصطلاح »تاناکورایی« 
باید سال ها در نقاط مختلف کشور 
عرضــه شــود و گســترش یابد؟ 

بیــان کرد: تمــام عرضه کنندگان 
مطابق با قانــون حمایت از حقوق 
مصرف کننــدگان در برابــر کالا و 
خدمات مورد عرضه مسئول هستند 
و این سازمان و سازمان های صنعت، 

معدن و تجارت اســتان ها مکلفند 
طبــق قانون، در صــورت دریافت 
شــکایت مردمی از هر نوع کالا یا 
خدمات نســبت به رســیدگی آن 

اقدام کنند.
مینایــی با اشــاره بــه اینکه 
برندسازی صرفا انتفاع سود بیشتر و 
ممتاز شدن قیمت محصولات نسبت 
به ســایر تولیدکنندگان نیســت، 
تاکید کرد: تولیدکنندگان مربوطه 
در مقابل استفاده از نشان تجاری، 
اطمینان خاطر به مصرف کنندگان 
پیرامون قیمت مناســب، کیفیت 
محصول، دسترسی آسان و خدمات 
پس از فروش به مشتریان، نوآوری و 
ارائه محصولات جدید به بازار، تامین 
کالا برای تمام اقشار جامعه را نیز 

باید در نظر بگیرند.

سخنگوی کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی 
گفت: به احتمال 90 درصد دولت هدفمندی یارانه ها را در برنامه 

ششم توسعه می گنجاند.
غلامرضا کاتب در گفت وگو با تسنیم در پاسخ به این پرسش که با توجه 
به اینکه طبق قانون دولت باید هدفمندی یارانه ها را تا پایان برنامه پنجم 
توســعه اجرا کند و از آنجایی که امسال سال پایانی این برنامه است، آیا 
بناست هدفمندی در برنامه ششم نیز تکرار شود، اظهار داشت: به احتمال 

9۰ درصد هدفمندی یارانه ها در برنامه ششم نیز گنجانده خواهد شد.
وی با اشاره به عملکرد هدفمندی یارانه ها از سال ۸9 تاکنون، گفت: 
در ایــن مدت حدود 6۰ هزار میلیارد تومان از منابع عمومی دولت برای 
پرداخت های نقدی برداشــت شده است. عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس ادامه داد: همچنین 1۳5 هزار میلیارد تومان از محل مابه التفاوت 

قیمت حامل های انرژی برای دولت درآمد به دست آمده است.
کاتب مجموع پرداختی ها بابت یارانه نقدی از ابتدای اجرای هدفمندی 
یارانه ها را تاکنون 2۰۰ هزار میلیارد تومان اعلام کرد و افزود: طبق گزارشی 
که دولتی ها به نمایندگان مجلس داده اند تا ۳،2 هفته گذشته یارانه نقدی 

بیش از 4۰۰ هزار نفر قطع شده است.
وی ادامــه داد: البته برای اینکه دولت بتواند قانون را کامل اجرا کند 
باید یارانه 7-6 میلیون نفر را قطع کند؛ اراده برای حذف یارانه این گروه 

در دولت وجود دارد.

سخنگوی کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:
هدفمندی یارانه ها در برنامه ششم توسعه 

گنجانده می شود

سرویس اقتصادی-
وزیر سابق نفت با اظهار تعجب 
زنجیره ای  رسانه های  از جوسازی 
درباره گم شدن دکل نفتی، تاکید 
کرد: مشکلات احتمالی در عملکرد 
شــرکت های پیمانکاری در وارد 
کردن دکل  حفاری بوده و ارتباطی 

با وزارت نفت نداشته است.
رستم قاسمی در گفت وگو با فارس، 

معاون سازمان امور مالیاتی 
مصرفی  اقلام  داشت:  اظهار 
سبد خانوار از پرداخت مالیات 

بر ارزش افزوده معاف است.
علیرضا طاری بخش در نشست 
خبری خود تصریح کرد: در حال 
حاضــر آرد، نان، گوشــت، برنج، 
شکر، شــیر و پنیر از جمله اقلام 
معاف محســوب می شوند که در 
اصلاحیــه این قانون قرار اســت 

ماست هم به آن اضافه شود.

وی همچنین با اشاره به این 
کــه در لایحه جدیــد مالیات بر 
ارزش افــزوده پیش بینی شــده 
اســت که در جایی که فروشنده 
یا خریــدار از پرداخت مالیات یا 
دریافت آن خــودداری می کند، 
ســازمان امور مالیاتی ورود پیدا 
کند، گفــت: یکی از تأثیرات این 
مالیات ایجاد شــفافیت اســت و 
فاکتورفروشــی نیز بخشی از این 

امر است.

وی ادامه داد: بهترین راه برای 
سامان دادن به جلوگیری از پدیده 
فاکتور فروشی این است که تقاضا 

برای این امر به صفر برسد.
طاری بخش ادامه داد: سازمان 
امور مالیاتی براساس قانون، مالیات 
متخلفــان را به صــورت کامل 
دریافت می کند و بر این اســاس 

1/5 تا 2 برابر جریمه می شوند.
وی همچنین با اشاره به تحقق 
96 درصــدی مالیــات بر ارزش 

افزوده در سال گذشته اظهار کرد: 
فروشی  فاکتور  پرونده  مهم ترین 
در این سال، پرونده 126 میلیارد 
تومانی بوده است که مالیات آن 
به طور کامل دریافت شد و جریمه 

آن نیز تعیین می شود.
به گفتــه طاری بخش، پیتزا 
فروشــی ها هنوز مشمول مالیات 
بر ارزش افزوده نشــده اند و اگر 
ایــن مالیات را از مردم می گیرند 
این کارشان مصداق گران فروشی 

و تخلف است.
وی با اشاره به این که پیشنهاد 
اصلاحیه قانون ارزش افزوده اعمال 
نــرخ 1۰ درصد اســت در مورد 
میــزان مالیات بــر ارزش افزوده 
از صنف طلافروشــان،  دریافتی 
گفت: در آخریــن دوره میانگین 
ابــراز مالیات بر ارزش افزوده این 
صنف 9۰۰ هزار تومان بوده است 
که اگر چه ممکن است این نرخ 
مطابق با واقعیت نباشد اما نسبت 

به دوره های قبل بیشتر شده است.
به گزارش ایسنا، معاون مالیات 
بــر ارزش افزوده ســازمان امور 
مالیاتی همچنین درباره دریافت 
مالیات از مؤسسات مالی و اعتباری 
غیرمجاز عنوان کرد: طبق قانون 
ارزش افزوده خدمات بانکی و مالی 
اعتباری مجاز معــاف از مالیات 
هستند، اما مؤسسات بدون مجوز 
مشمول این مالیاتند که ما آن را 

دریافت می کنیم.

معاون سازمان مالیاتی:

اقلام مصرفی سبد خانوار از مالیات بر ارزش افزوده معاف است

معاون حمایت از مصرف کنندگان مطرح کرد

گرانی پوشاک سومین شکایت مردمی


